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کســـی نمی دانســـت در قانون عفـــاف و حجاب 
چـــه چیزی تصویب شـــده اســـت. حـــالا همین 
بی خبـــری درباره اجرای این مصوبه تکرار شـــده 
اســـت. امـــروز کســـی نمی دانـــد آیا ایـــن قانون 
اجرا شـــده اســـت؟ آیـــا این قانـــون اجرا نشـــده 
اســـت؟ آیا کل ایـــن مصوبه اجرا می شـــود؟ آیا کل 
آن اجـــرا نمی شـــود؟ آیـــا بخش هایـــی از مصوبه 
اجـــرا می شـــود؟ آیـــا ایـــن بخش هایـــی کـــه قرار 
اســـت اجـــرا شـــود، در برخـــی از اســـتان ها اجرا 
می شـــود؟ آیـــا بخش هـــای خاصی از ایـــن قانون 
که قرار اســـت اجرا شـــود، در همه استان ها اجرا 
می شـــود؟ تعجب نـــدارد اگر درباره یـــک مصوبه، 
این همـــه ســـؤال و ابهام وجود داشـــته باشـــد. 
ایـــن ابهـــام ســـاخته رســـانه ها یا مردم نیســـت؛ 
این ابهام ناشـــی از اظهارنظر چهره های سیاسی 
و  نمایندگانـــی اســـت کـــه دربـــاره اجرا شـــدن یا 

نشـــدن آن صحبـــت می کنند.

البته شـــکی نیســـت کـــه رعایت حجـــاب امری 
قطعـــی و مـــورد پذیـــرش و اجماع مقـــام معظم 
رهبـــری و همه علما اســـت.اما در مـــورد قانون و 
مصوبه اخیر مجلـــس اجتهادها کامـــا متفاوت 
اســـت.برخی بـــر لـــزوم کار فرهنگـــی تاکید می 
کننـــد و برخـــی دیگـــر بـــر عملیاتـــی کـــردن یک 
قانـــون قابل اجـــرا و دیگـــران نیز هـــوادار پر و پا 
قرص اجـــرای همیـــن مصوبه موجود هســـتند.

 احیای دوباره یک مسأله
حضور تعـــداد اندک تحصن کننـــدگان در مقابل 
مجلس شـــورای اســـامی در میدان بهارستان و 
ســـخنرانی نایب رئیس مجلـــس در جمع آنان، 
بار دیگـــر موضوع قانـــون عفاف و حجـــاب را به 
ســـرخط خبرهـــا رســـاند. ایـــن قانـــون مصـــوب 
مجلس شـــورای اســـامی کـــه آذرماه امســـال و 
پـــس از کـــش و قوس هـــای فـــراوان اجـــرای آن 
بـــا مصوبه شـــورای عالـــی امنیت ملی بـــه تعویق 
افتـــاد، اما حـــالا زمزمـــه اجـــرای این قانـــون به 
گـــوش می رســـد، جریمه های تعیین شـــده برای 
 متخلفـــان در ایـــن قانـــون، کم ســـابقه اســـت. 

به همین دلایل بـــود که دبیرخانه شـــورای عالی 
امنیـــت ملی حکم بـــه تعلیق اجـــرای این قانون 
داده بـــود. امـــا حالا علـــی نیکـــزاد، نایب رئیس 
مجلـــس در جمع آن چند نفـــر تحصن کنندگان 
مقابـــل مجلـــس عنـــوان کـــرد کـــه ۲۲۰ نفـــر از 
نماینـــدگان طومار اباغ قانـــون عفاف و حجاب 
را امضـــا کردند و رئیس مجلس و هیأت رئیســـه 
هم این موضـــوع را پیگیری خواهنـــد کرد. نایب 
رئیـــس مجلس خطـــاب بـــه تحصـــن کنندگان 
گفت: »سربســـته بـــه شـــما عزیـــزان می گویم؛ 
الآن در مـــاه رمضـــان گفتنـــد یـــک جـــوری این 

قانون اجرا شـــود.«
 

بانکی پور و مسأله اجرا شدن بخشی از 
مصوبه عفاف

ایـــن فقـــط صحبت های علـــی نیکزاد نیســـت 
که بـــر اجرایی شـــدن قانون عفـــاف و حجاب، 
آن هم برخاف دســـتور شـــورای عالـــی امنیت 
ملی در آینده ای نزدیک تأکید دارد. امیرحسین 
بانکی پـــور کـــه بارها نامـــش به عنـــوان حامی 
قانون عفاف و حجاب مطرح شـــد، اعام کرد: 
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اکنـــون در جامعـــه مـــا بحـــث قانـــون 
حجـــاب و رویکـــرد به آن بـــه یک چالش 
تبدیل شـــده اســـت. زیرا امروز مجلس 
شـــورای اســـامی برای ترک امـــر حجاب 

جریمـــه نقـــدی در نظر گرفته اســـت. 
به باور مـــن، هرچه مجـــازات برای ترک 
حجاب سخت تر شـــود، نتیجه معکوس 
خواهـــد داشـــت. به طـــور کلی اســـاس 
احکام اســـامی بر این اســـت که جریمه 

به یک نتیجـــه مطلوب منتهی شـــود. 
بـــا تجربه ســـال های دراز به ایـــن نتیجه 
رســـیده ایم کـــه ایـــن نـــوع برخـــورد بـــا 
حجـــاب نتیجه معکوس داده اســـت. پس چـــرا همچنان بر این 
رویکـــرد اصـــرار داریم؟ این رویکـــرد برخی نماینـــدگان که دولت 
را ملـــزم به اجـــرای آن می کنند، بلکـــه به نتیجـــه ای که مجلس 

در پـــی آن اســـت هم نخواهد رســـید. 
به جـــای اســـتفاده از ابزارهایی ماننـــد جریمه و شـــاق، باید در 

تبلیـــغ و ترویج حجاب کوشـــید. 
پیامبـــر اســـام)ص( و امـــام علـــی)ع( در صـــدر اســـام چنین 
رویکـــردی بـــر ای اجـــرای وظایـــف دینـــی در جامعه نداشـــتند. 
ایران بـــا انبوهی از مشـــکات اقتصـــادی مواجه اســـت و با تورم 
در مســـکن و خودرو و کاهش ارزش پـــول ملی در حال جنگیدن 

 . ست ا
ده ها مشـــکل اساســـی در کشـــور وجود دارد. زیرا بنیاد اسام بر 
حل مشـــکات اساســـی مردم اســـت و پیاده کردن امور دینی با 
زبـــان نرم و اخـــاق نیکو و رفتار الهی. تازمانی که این مشـــکات 
حـــل نشـــود، پرداختن به مســـائل دیگر درســـت نیســـت. امروز 
دختـــران و پســـران جامعه مـــا به دلیـــل وجود این مشـــکات و 
حل نشـــدن آنها امید خود را از دســـت داده انـــد و آینده مبهمی 

در پیش رو متصور هســـتند. 

مجازات سخت تر نتیجه معکوس می دهد
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»با توجه بـــه همزمانـــی اجرای قانـــون حجاب 
با ســـالگرد اغتشاشـــات ۱۴۰۱ و برخـــی حوادث 
منطقـــه ای، در دبیرخانـــه شـــورای عالی امنیت 
ملـــی تصمیم گرفته شـــد اجـــرای ایـــن مصوبه 
با تأخیر انجام شـــود تا تمهیـــدات اجرایی لازم 
فراهم گردد. بـــا این حال، برخاف شـــایعات، 
شـــورای عالی امنیت ملی هیچ مصوبه ای درباره 
توقـــف این قانـــون نداشـــته و هیـــچ رأی گیری 
یـــا اجماعـــی در ایـــن زمینـــه صـــورت نگرفتـــه 
اســـت؛ لـــذا این قانـــون در شـــرایط مناســـبی 
ابـــاغ و اجرایی خواهد شـــد.« معلوم نیســـت 
شـــرایط مناســـبی که ایـــن نماینـــده مجلس از 
آن صحبـــت می کند، چـــه زمانی اســـت؟ آیا به 
نظـــر بانکی پـــور و دیگـــر حامیان ایـــن مصوبه، 
وضعیت کشـــور در همین دو سه ماهه، آنقدری 
بـــا آذرماه توفیر پیـــدا کرد که بتـــوان این قانون 

را اجـــرا کرد؟
 

قائم پناه: دولت اجرا نمی کند
شـــواهد نشـــان می دهـــد ایـــن قانون از ســـوی 
دولـــت اباغ نشـــده اســـت. بنابراین اگـــر بنا بر 
اجـــرای آن باشـــد که هنـــوز معلوم نیســـت اجرا 
شـــده یا نشـــده اســـت، باید جای دیگـــری این 
مصوبـــه را بـــرای اجرا ابـــاغ کرده باشـــد. اینکه 
دولـــت ایـــن قانـــون را ابـــاغ نکـــرده و نخواهد 
کرد، امری اســـت کـــه از اظهـــارات چندی پیش 
محمدجعفـــر قائم پنـــاه معـــاون اجرایی رئیس 
جمهـــور فهمیده می شـــود. قائم پناه در شـــبکه 
اجتماعـــی »ایکس« نوشـــت: »بند ۹ سیاســـت 
کلی نظام، دربـــاره اصول قانون گـــذاری و قانون 

نویســـی )بر( قابل اجـــرا بودن، معطـــوف بودن 
بـــه نیازهـــای واقعـــی و جلـــب مشـــارکت حـــد 
اکثـــری مـــردم )قوانین تأکیـــد دارد. بـــر همین 
اســـاس( رئیس جمهـــوری پزشـــکیان امروز -۱5 
اســـفند- تأکید کردند قانون عفـــاف و حجاب را 
نمی توانـــم اجـــرا کنم، چون برای مردم مشـــکل 
ایجـــاد می کند و مـــن در مقابل مـــردم نخواهم 
ایســـتاد.« این اظهارنظر معـــاون اجرایی رئیس 
جمهـــور و اشـــاره بـــه تاریـــخ معینـــی، یعنی ۱5 
اســـفندماه، آیـــا می تواند معنای خاصی داشـــته 
باشـــد؟ آیـــا در این تاریـــخ، یعنی ۱5 اســـفندماه، 
جلســـه خاصی برگزار شـــده اســـت؟ آیا شـــورای 
عالـــی امنیت ملـــی در این روز جلســـه داشـــته 
یا جلســـه دیگری برگزار شـــده اســـت که در آن، 
دیگر حاضـــران، یعنی غیر از رئیـــس جمهوری، 
خواهـــان اجرای قانون عفاف و حجاب شـــدند؟ 
در زمانی کـــه قائم پناه این متن را منتشـــر کرد، 
چنیـــن ســـؤالاتی مطرح نشـــد. اما حـــالا پس از 
اظهارنظـــر علـــی نیکـــزاد نایب رئیـــس مجلس 
مبنـــی بـــر اینکه »یـــک جوری ایـــن قانـــون اجرا 
شـــود« آن اظهارنظر قائـــم پنـــاه را پرمعنی کرده 

. ست ا
 

دولت به دنبال تدوین اصلاحیه
این تکاپوها از ســـوی برخی از نمایندگان مجلس 
برای اجـــرا و اباغ این مصوبه درحالی اســـت که 
بـــه تازگی حجت الاســـام مجید انصـــاری معاون 
حقوقـــی رئیـــس جمهـــور اعـــام کـــرد: »درباره 
حجـــاب قانونـــی نوشـــته شـــد امـــا بخش هایی 
از آن غیرقابـــل اجراســـت و بنابـــر مصلحـــت، 

مرجـــع قانونـــی تصمیـــم گرفـــت موقتـــاً ابـــاغ 
نشـــود تا اصاحیه ای از ســـوی معاونـــت حقوقی 
ریاســـت جمهوری تهیـــه و بـــه مجلـــس ارســـال 
شـــود.« مجید انصـــاری افزود: »ما هم مشـــغول 
این کار هســـتیم.« منظور معاون حقوقی رئیس 
جمهـــور از مرجع قانونـــی، همان شـــورای عالی 
امنیـــت ملـــی اســـت. جایی کـــه طبـــق نظرات 
شـــورای نگهبـــان و آرای برخی مراجـــع قضایی، 
مصوبـــات آن چنانچه در چهارچـــوب صاحیت 
موضوعی آن تصویب شـــوند، عمـــاً در جایگاهی 
هم تراز و حتی در مواقعـــی بالاتر از قوانین عادی 
قرار می گیرند و به دلیل ســـاختار مســـتقل نهاد 
تصویب کننـــده آن، با وضـــع قوانیـــن و مقررات 
بعدی قابل نســـخ یا تغییر نیســـتند. اما ســـؤال 
این اســـت درحالی کـــه معاونـــت حقوقی رئیس 
جمهور درحـــال تدویـــن اصاحیه ای بـــرای این 
مصوبه اســـت، چرا برخی برای اجـــرای آن اصرار 
دارند؟ آیا عماً این مصوبه اجرایی شـــده اســـت 

و کســـی از آن خبـــر ندارد؟

تصویب و اجرای خاص؟
قانـــون عفـــاف و حجـــاب به رغـــم فراگیـــری و 
بحث هـــای بســـیاری که درباره آن شـــکل گرفت، 
عماً به صورت خاصی تصویب شـــد. بررسی این 
مصوبه با تصویب نماینـــدگان مجلس یازدهم به 
یک کمیســـیون مشترک ســـپرده شد. فقط پس 
از طی کردن فرآیند تبدیـــل این مصوبه به قانون 
بود کـــه برخی جزئیات آن منتشـــر شـــد. اکنون 
به نظـــر می رســـد بـــرای اجـــرای آن هـــم چنین 

فرآیندی درحال طی شـــدن اســـت. 

رئیس ســـازمان صنایع هوایی وزارت دفاع و پشتیبانی 
نیروهای مسلح گفت: ترمزهای هوایی یکی از اقامی 
بود که می توانســـت تحریم هـــا را بر مـــا تحمیل کند، 
اما امـــروز در تمامی حوزه هـــای ترمزهای هوایی موفق 

به ساخت و تســـت آن ها شده ایم.
امیر ســـرتیپ خلبان افشـــین خواجه فـــرد در گفتگو 
با ایرنـــا درخصوص اقتدار دفاعی کشـــور،گفت: اقتدار 
دفاعـــی ما بـــه حدی اســـت که مـــی توانیـــم مرزهای 
کشـــور را مصون نگه داریم و دشـــمن را از طمع به این 
ســـرزمین برحذر کنیم. امروز این موضـــوع در میدان 

عمل بـــه وضوح برای همه قابل مشـــاهده اســـت.
وی در ادامـــه گفت: دفاع شـــرط عقل اســـت و هرچه 
در حـــوزه دفاعـــی قوی تر باشـــیم، به طور قطع ســـایر 
بخش های کشـــور راحت تر می توانند در زمینه توسعه 
و رفـــع مشـــکات کشـــور گام بردارنـــد. بنابرایـــن باید 
امنیـــت را برقـــرار کنیـــم و بر همین اســـاس در بخش 
هوا بـــه توفیقات خوبی دســـت یافته ایم. همچنین در 
بخش های زمینی، دریایـــی و در پدافند، اقتدار خوبی 
داریـــم اما به طـــور قطع متوقـــف نیســـتیم و آینده ای 

بســـیار روشن را ترســـیم می کنیم.
رئیس ســـازمان صنایـــع هوایـــی وزارت دفـــاع درباره 
ایـــن که رزمایش هـــای نظامی چـــه تأثیـــری می توانند 
بر آمادگی نیروها داشـــته باشـــند، گفـــت: رزمایش ها 

تمریـــن نزدیـــک بـــه واقعیـــت نبـــرد اســـت و بـــرای 
هماهنگـــی فرماندهان بـــا صفوف خـــود و همکاری با 
نیروهـــای دیگر در جنگ هـــای شـــبکه محور و هم افزا 
اســـت به طور قطـــع تمرین هایی که هـــر نیرو حداقل 
پنج یا شـــش بار در ســـال انجام می دهد، بـــه پویایی 

و آمادگـــی نیروهـــا کمک شـــایانی می کند.
ســـرتیپ خواجه فرد درباره همکاری با نـــاوگان هوایی 
کشـــور گفـــت: وزارت دفـــاع به دلیـــل تحریـــم ها اگر 
همکاری خوبی با ناوگان هوایی نداشـــته باشد مشکل 
ایجاد مـــی شـــود بنابراین کارهـــای فنـــی هواپیماهای 
تجاری که در کشـــور فعـــال هســـتند را در تمامی ابعاد 
انجام می دهیم و در واقـــع تاب آوری ناوگان را افزایش 
داده ایم. همچنیـــن در حوزه های دیگـــر نیز خدماتی 
ارائـــه می دهیم بـــه عنـــوان مثـــال در زمینـــه پهپادها 
بـــا توجـــه بـــه موفقیت هـــای حاصل شـــده در بخش 
نظامـــی، تاش کرده ایـــم تا در بخش هـــای غیرنظامی 
نیـــز از پهپادها خدماتی را به ملـــت ارائه دهیم که یک 
نمونه آن پهپاد ســـمپاش است که توسط شرکت های 

دانش بنیان فعال شـــده اســـت.
وی افـــزود: از دیگر نمونه ها، می تـــوان به پهپاد مهاجر 
۶ اشـــاره کرد که در حـــوزه نقشـــه برداری فعالیت های 
زیـــادی دارد و همچنین پهپاد آتش نشـــان که قابلیت 
پـــرواز در ارتفاعـــات ســـاختمان های مرتفـــع را دارد و 

می توانـــد در محـــل هـــای خاصـــی از ســـاختمان که 
دچـــار حریق شـــده، اقدام بـــه خاموش کـــردن آتش 
کند بنابراین ایـــن ویژگی به ویژه در ســـاختمان هایی 
که دسترســـی بـــه آن ها دشـــوار اســـت، بســـیار حائز 
اهمیت اســـت. رئیس ســـازمان صنایع هوایی وزارت 
دفـــاع ادامـــه داد: درخصـــوص ترمزهـــای هوایی، که 
یکـــی از اقامـــی بود کـــه می توانســـت تحریم هـــا را بر 
ما تحمیل کنـــد، امروز در تمامـــی حوزه های ترمزهای 
هوایی موفق به ســـاخت و تســـت آن ها شـــده ایم و به 
طور فراگیر در ناوگان خود از آن ها اســـتفاده می کنیم. 
در بخـــش خـــودرو بـــه دلیل تحریـــم توربو شـــارژها را 
نداشـــتیم به همیـــن دلیل تولیـــد توربوشـــارژها را در 
دســـتور کار قرار دادیم و امروز بســـیاری از خودروها به 

این فنـــاوری تجهیز شـــده اند.
ســـرتیپ خواجه فـــرد درخصوص تاش هـــای صنایع 
دفاعی برای ایجاد اشـــتغال در ســـطح کشـــور، گفت: 
در بخـــش اشـــتغال زایی وزارت دفاع و بـــه طور خاص 
در ســـازمان صنایـــع هوایـــی شـــبکه گســـترده ای از 
شرکت های دانش بنیان و دانشـــگاه ها را به کار گرفته 
شـــده اند. این شـــرکت ها در واقع توانمندی هایی در 
بخش هـــای ملـــی دارنـــد بنابراین ما ســـعی کـــرده ایم 
بلوغـــی که در بخـــش نظامی داشـــتیم، در محصولات 

ملی مـــان در بخش ملی هم داشـــته باشـــیم.

رئیس سازمان صنایع هوایی وزارت دفاع در گفت وگو با ایرنا:

صنعت نظامی ایران تحریم ها را شکست داد


